
اقتصادی

معاون بانک مرکزی در دولت اصلاحات:

بازار ارز را برای انتخاب مجدد روحانی 
آماده می کنند

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران:

خودرو در بازار تا 600 هزار تومان 
گران شد

عضو کمیسیون انرژی مجلس در گفتگو با کیهان:

دولت پالایشگاه 1100میلیارد تومانی را 
1۸0 میلیارد فروخته است!

معاون اسبق بانک مرکزی گفت: دولتمردان معتقدند که اگر 
افزایش نرخ ارز بر حق هم باشد نباید در این مقطع صورت بگیرد 

تا جو برای انتخاب مجدد آقای روحانی آماده باشد.
حیدر مستخدمین حسینی در گفت وگو با نسیم آنلاین درباره تنظیم 
بــازار و قــرار دادن دلار ارزان در اختیار صرافی ها اظهار کرد: دولتمردان 
معتقدند اگر افزایش نرخ ارز برحق هم باشد، نباید در این مقطع صورت 
بگیرد تا جو انتخابات ریاست جمهوری سال آینده و انتخاب مجدد آقای 

روحانی آماده باشد.
وی ادامــه داد: دولتمــردان می خواهند در شــرایط انتخاباتی، ارز را 
در همــان حدی که گفته بودند یعنــی 3600 تا 3700 تومان نگهداری 
کنند. دولــت ثبات در قیمت ارز را فارغ از به حق یا ناحق بودن آن جزو 
دســتاوردهای خودش می داند و آن را یک نکته مثبت برای خودش در 

آستانه انتخابات تلقی می  کند.
معاون اسبق بانک مرکزی خاطرنشان کرد: طی اخباری که به دست ما 
می رسد وقتی که بانک مرکزی عرضه ارز ارزان را به برخی از صرافی های 
خاص واگذار کرده صف های طویلی درســت شده که این صف ها یادآور 
زمان ریاست آقای عادلی بر بانک مرکزی است. اتفاقا آن زمان همین آقای 
فخریه کاشان که امروز قائم مقام وزیر راه و شهرسازی است معاون بانک 

مرکزی بودند و این کار طرح ایشان بود.
مستخدمین حسینی بیان کرد: آن زمان ارز را به صورت 5000 دلار 
بین مردم تقسیم می کردند و همین صف ها درست شده بود. چون در آن 
دوران بالاترین نرخ تورم را داشــتیم دولت می خواست با این کار جلوی 
افزایش قیمت ها را بگیرد. دولت آقای روحانی هم تقریبا از همین شــیوه 

تبعیت می کند.
وی افزود: دولت می خواهد این وضعیت را مانند پرداخت یارانه نقدی 
تا انتخابات ادامه دهد و ســپس قیمت ارز را واقعی خواهد کرد. البته اگر 

این دولت انتخاب شود.

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان:

ظرفیت فولاد مبارکه تا پایان سال 
به 10/3 میلیون تن افزایش می یابد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

رشد سودهای موهوم در نظام بانکی

پاسخ رئیس یک بانک به بهانه جویی بانکداران:

افزایش سرمایه بانک ها 
از محل تجدید ارزیابی اشتباه است

اصفهان- خبرنگار کیهان:
مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان گفت: با راه اندازی طرح های توسعه 
تا پایان امسال ظرفیت فولاد مبارکه به 10/3 میلیون تن افزایش می یابد.

بهرام سبحانی با تأکید بر اینکه ظرفیت کنونی فولاد مبارکه بدون احتساب 
توسعه فولاد هرمزگان و فولاد سفید دشت، 9/5 میلیون تن است، گفت: با راه اندازی 

طرح های توسعه تا پایان سال این ظرفیت به 10/3 میلیون تن ارتقاء می یابد.
وی افزود: بنا بر برآورد به عمل آمده میزان تولید فولاد کشــور تا پایان سال 
جاری به 18 میلیون تن خواهد رسید که با توجه به عملکرد فولاد مبارکه سهم 
این شرکت در بین شرکتهای بزرگ همچنان بیش از 50 درصد خواهد بود که این 
امر مسئولیت شرکت را سنگین تر می کند، بنابراین باید به لحاظ تولید محصولات 

کمی و کیفی و اجرای طرح های توسعه با قوت بیشتری گام برداریم.
وی با اشــاره به اینکه فولاد مبارکه در دوران سخت جنگ تحمیلی ساخته 
شــده است، یادآوری کرد: خوشــبختانه تولید و توسعه در این شرکت از ابتدای 
راه اندازی تاکنون به هیچ عنوان حتی به میزان یک ساعت نیز دچار توقف نشده 
است و همین امر موجب شده فولاد مبارکه به یک مجموعه بزرگ و افتخارآفرین 

برای نظام مقدس جمهوری اسلامی مبدل شود.
وی طرح گندله سازی 5 میلیون تنی در منطقه معدنی سنگان، بهره برداری 
از واحد احیا مســتقیم فولاد سفید دشت، آغاز عملیات احداث فولادسازی فولاد 
ســفید دشت، ورق گالوانیزه فولاد کاشان که در حال کار است، افزایش ظرفیت 
1/5 میلیون تنی فولاد هرمزگان و رســیدن ظرفیت این شرکت به 3 ملیون تن، 
افزایش ظرفیت مجتمع فولاد ســبا و رســیدن به 1/5 میلیون تن ظرفیت را به 
عنوان نمونه های طرحهای توســعه به بهره برداری رسیده یا در حال اجرای گروه 

فولاد مبارکه نام برد.
سبحانی افزود: از زمان راه اندازی فولاد مبارکه تاکنون حدود 90 میلیون تن 
فولاد خام به ارزش حدود 40 میلیارد دلار تولید و زمینه اشــتغال بیش از 300 
هزار نفر فراهم شــده است. مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان افزود: این شرکت با 
ظرفیت 2/4 میلیون تنی طراحی شده بود اما امروز به یک مجموعه 7/2 میلیون 

تنی تبدیل شده است.

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد : شــواهد و قرائن نشان می دهد، 
شناسایی انواع مختلفی از سودهای موهوم در نظام بانکی روبه تزاید است.
به گزارش مهر، رئیس کل بانک مرکزی روز گذشــته در ششــمین همایش 
سیاست های پولی و چالش های بانکداری، با طرح این موضوع که امروز شواهد و 
قرائن نشــان می دهد، شناسایی انواع مختلفی از سودهای موهوم در نظام بانکی 
روبه تزاید اســت اظهار داشت: شناسایی سود روی مطالبات مشکوک الوصول و 
مســئله دار، معاملات صوری و ساختگی دارایی ها و نیز عدم ذخیره گیری کافی 
برای مطالبات مشکوک الوصول ازجمله مهم ترین پدیده های رو به تزایدی است 
که ریشه در به  کارگیری نادرست روش تعهدی ولی الله سیف  در شناسایی درآمد 
دارد و اقلام انباشته مرتبط با آنها، امروز نفس بانک ها را به شماره انداخته است.

ولی اله سیف تاکید کرد: بر اینکه این قبیل اقدامات غیرحرفه ای هرچه سریع تر 
باید متوقف شود و ارکان نظارتی باید با آن برخورد حرفه ای داشته باشند و البته 

مدیریت بانک در قبال این اقدامات باید پاسخگو باشد.
وی افزود: پرداخت سود به سپرده ها با نرخ های نامتعارف، رفتار غیرمسئولانه 

دیگری است که سلامت و ثبات بانک و نظام بانکی را به مخاطره افکنده است.
سیف همچنین اعلام کرد: نرخ تورم نقطه به نقطه دیماه، به 9/6 درصد رسیده 
و پیش بینی می شود که در طول سال 95 بعد از 25 سال تورم تک رقمی داشته 
باشــیم که این دســتاورد مهمی است. نرخ تورم متوسط سالانه منتهی به دیماه 

امسال هم 8/6 درصد است.
کمیجانی، معاون سیف نیز در همایش فوق، با اشاره به نرخ تورم دیماه عنوان 

کرد: نقدینگی موجود، تورم تک رقمی را تهدید می کند.
گفتنی اســت پیش از این مرکز آمار، نرخ تورم در 12ماه منتهی به دی ماه 

امسال در مقایسه با دوره مشابه پارسال را 6/9 درصد اعلام کرده بود.
گفته می شود یکی از نشانه های بی انضباطی مالی دولت یازدهم آمار نقدینگی 
است که همه رکوردها را درنوردیده و در سه سال و نیم گذشته بیش از دو برابر 

شده است.

وزیر ارتباطات خبر داد

تفکیک قیمت اینترنت داخلی و خارجی 
از اواسط همین ماه

یک مقام ارشد شرکت هواپیماسازی ایران اعلام کرد

تفاهم برای خرید 20 هواپیمای کوچک 
از فرانسه با وجود تولید مشابه داخلی

وزیر ارتباطات گفت: تمامی اپراتورها موظف هستند از اواسط بهمن 
ماه ترافیک )اینترنت( داخلی و بین الملل را با قیمت تفکیک شــده به 

مشترکان ارائه دهند.
به گزارش فارس، محمود واعظی در حاشــیه رونمایی از پروژه های پستی در 
آستانه دهه فجر  از تعیین نرخ خدمات شبکه ملی اطلاعات خبر داد و گفت: براساس 
تازه ترین مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات تعرفه ترافیک )اینترنت( داخلی 

نصف تعرفه ترافیک اینترنت بین الملل تعیین شد.
وی افزود: فاز دوم شــبکه ملی اطلاعات در بهمن ماه به بهره برداری می رسد 
و در این فاز نرخ استفاده از خدمات شبکه ملی اطلاعات نصف تعرفه استفاده از 
تعرفه ترافیک )اینترنت( بین الملل خواهد بود. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با اشاره به الزام اپراتورهای دسترسی برای تفکیک ترافیک داخلی از بین الملل تا 
پایان دی ماه اظهار داشت: اکنون مقدمات فنی این برنامه محقق شده و تمامی 
اپراتورها موظف هستند از اواسط بهمن ماه ترافیک )اینترنت( داخلی و بین الملل 

را با قیمت تفکیک شده به مشترکان ارائه دهند.
در همین راستا، حســین مهری، مدیرعامل شرکت پست در این مراسم، از 
امکان دریافت آدرس ملی برای تهرانی ها خبر داد و گفت: به زودی دریافت آدرس 
ملی برای تمام ایرانی ها امکان پذیر می شــود که در حال حاضر این امکان برای 
تهرانی ها از طریق مراجعه به سایت شرکت پست فراهم شده و شهروندان تهرانی 

می توانند همانند کد ملی، آدرس ملی دریافت کنند.

در حالی که دولت به دنبال خرید 20 فروند هواپیمای کوچک از فرانسه 
است یک مقام ارشد شرکت صنایع هواپیماسازی ایران )هسا( اعلام کرد: 
شرکت هسا آمادگی تحویل سه فروند جت ملخ دار ایران 140 با ظرفیت 

کمتر از 100 سرنشین را دارد.
این مقام مسئول که نخواست نامی از او برده شود در گفت وگو با نسیم آنلاین 
اظهار کرد: شــرکت هســا در حال حاضر آمادگی تحویل سه فروند جت ملخ دار 
ایران 140 را با ظرفیت هر فروند کمتر از یکصد سرنشین به ایرلاین های داخلی 
داراست. همچنین در کنار سه فروند هواپیمای مورد اشاره، سه فروند دیگر هم در 
خط تولید دارد که در صورت تمایل ایرلاین ها، در سال آینده تحویل آنها می شود.

وی تصریــح کرد: در صورت پرداخت 400 میلیون دلار وجه که برای خرید 
20 فروند هواپیما »ای تی آر« در نظر گرفته شده، هسا قادر خواهد بود تا با همین 
قیمت 25 فروند هواپیمای ایران 40 1 ارتقا یافته و روزآمد را ظرف ســه تا چهار 

سال آینده تحویل بدهد.
این مقام ارشد شرکت هواپیماسازی ایران با بیان اینکه ساخت جت های ملخ دار 
در راستای اقتصاد مقاومتی است افزود: خرید این تعداد هواپیما از خارج با توجه 

به وجود توان تولید مشابه داخلی، ضد اقتصاد مقاومتی است.
بر اســاس این گزارش، بهمن ماه ســال قبل، شرکت هواپیماسازی ای تی آر 
تفاهم نامه ای با ایران به ارزش بالغ بر 400 میلیون دلار به امضاء رســانده که بر 
این اســاس، ایران ســفارش خرید 20 فروند هواپیمای ای تی آر 72-600 را ارائه 
کرده اســت. نیمی از سهام شرکت ای تی آر متعلق به فرانسه است. گفته می شود 
ایرباس فروش هواپیمای پهن پیکر خود به ایران را منوط به خرید جت های ملخ دار 

ای تی آر کرده است.

سرویس اقتصادی-
مدیرعامل بانک خاورمیانه در واکنش به اظهارات مدیر عامل بانک 
تجارت گفت: افزایش ســرمایه از محل تجدید ارزیابی اشتباه است که 

نباید بانک ها می پذیرفتند.
به گزارش خبرنگار ما، روز گذشــته در یک نشســت تخصصی در حاشــیه 
همایشی با موضوع سیاست های پولی و چالش های نظام بانکداری، مدیران عامل 
چند بانک به گفت وگو نشستند. در این نشست مدیرعامل بانک تجارت که تحت 
تأثیر مشــکلات اخیر برخی بانک ها در بورس ســخن می گفت، با اشاره به اینکه 
در چاله افزایش ســرمایه افتاده ایم، اظهار داشت: افزایش سرمایه ما نقدی نبوده 
اســت و بیشتر این افزایش سرمایه مربوط به تجدید ارزیابی دارایی ها بوده است.  
محمدابراهیم مقدم با اشــاره به اینکه تسهیلات معوق این بانک فریز شده است، 
خاطرنشان کرد: دارایی های تملیکی ما فروش نمی رود و دارایی های بانک نیز بازار 
فروش برای نقد شدن را ندارد. به گفته مدیرعامل بانک تجارت، منابع موجود در 
بازار گرانقیمت است و توان جذب آن را نداریم، لذا مجبور می شویم از منابع بانک 
مرکزی اســتفاده کنیم. وی با اشاره به عدم پرداخت بدهی بانکها از سوی دولت 
گفت: یکی از راه های خروج از چاله ها، ارتباطات بین المللی با بانکهای دنیا است.

مدیرعامل بانک تجارت با بیان اینکه یک راه حل، اســتفاده از منابع خارجی 
اســت، عنوان کرد: اکنون اگرچه که ارتباط ها و تبدلات در پسابرجام بهتر شده 
ولی حجم گشــایش ها پایین است مقدم خاطرنشان کرد: گشایش کنندگان 10 
درصد را نقدی می پردازند و 90 درصد را تســهیلات می خواهند که با نقدینگی 
فعلی امکان پذیر نیست. وی با بیان اینکه به راهکارهایی نیاز داریم که بتوانیم از 

چاله بیرون آییم، گفت: همه باید کمک کنند که از چاله بیرون بیاییم.
همچنین در این نشســت مدیرعامل بانک خاورمیانه در واکنش به اظهارات 
مدیر عامل بانک تجارت، گفت: افزایش ســرمایه از محل تجدید ارزیابی اشــتباه 

است که نباید بانک ها می پذیرفتند بلکه باید پول جدید می آمد.
پرویز عقیلی کرمانی با اشــاره به مشکلات فروش دارایی های بانک ها تصریح 
کرد: دارایی بانک ها باید به قیمتی که بازار می گوید فروخته شود نه هر قیمتی که 
بانک ها می گویند. وی خطاب به مقدم، افزود: اینکه می گویید ما در چاله هستیم و 
کسی کمک دهد بیرون بیاییم، فایده ندارد چراکه با وضعیت فعلی دوباره در چاله 
می افتیم. عقیلی در ادامه تأکید کرد که باید استاندارد IFRSدرباره صورت های مالی 

اعمال شود تا وضعیت کفایت سرمایه مشخص شود.
وی با اشاره به تجربیات کره جنوبی که تعداد بانک های این کشور از 33 بانک 
به 18 بانک کاهش یافت، افزود: باید در ایران نیز برنامه درســت و بدون دخالت 
دولت و آتش زدن منابع ملی، داشــته باشیم. مدیرعامل بانک خاورمیانه با اشاره 
به اینکه موسساتی که قدرت رقابت ندارند را با منابع ملی حفظ کرده ایم، گفت: 

نباید با منابع صندوق توسعه ملی سرمایه بانکها را افزایش بدهیم.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو گفت: قیمت خودروهای 
داخلی در مقایسه با هفته گذشــته بین 300 تا 600 هزار تومان 

گران شدند.
ســعید موتمنی در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم، با اشاره به اینکه 
کمبود تقاضا برای خودروهای وارداتی باعث شد تا هنوز ممنوعیت ثبت 
ســفارش خودرو توسط نمایندگی های غیررسمی تاثیری در بازار خودرو 
نداشته باشد، اظهار داشت: در حال حاضر تغییری در قیمت خودروهای 
وارداتی به وجود نیامده و حتی برخی از محصولات مانند توسان و سراتو 
با کاهش قیمت یک میلیون تومانی مواجه و با قیمت 88 و 144 میلیون 

تومان به فروش می رسد.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو با بیان اینکه قیمت خودروهای 
داخلی در مقایسه با هفته گذشته رشد 300 تا 600 هزار تومانی را تجربه 
کرده است، افزود: دیروز پژو 405 با قیمت 30 میلیون و 100 هزار تومان 
معامله  شد، در حالی که قیمت این خودرو هفته پیش 29 میلیون و 600 

هزار تومان بود.
وی تصریح کرد: پژو 206 تیپ 5 هم با رشد 600 هزار تومان نسبت 
به هفته گذشته 38 میلیون و 400 هزار تومان و تیپ 2 این خودرو هم 
با رشد قیمت 500 هزار تومانی با قیمت 33 میلیون و 500 هزار تومان 
به فروش می رســد. همنچنین سمند ال ایکس هم شاهد رشد 500 هزار 
تومانی قیمت نسبت به هفته گذشته بود و با قیمت 31 میلیون و 700 

هزار تومان معامله می شود.
موتمنی با بیان اینکه در محصولات ســایپا افزایش قیمتی نسبت به 
هفته گذشته به وجود نیامده است، اضافه کرد: فقط در خودروی سراتو به 
دلیل افزایش عرضه کاهش 2 میلیون تومانی قیمت به وجود آمده است. 
خودروی ســاندرو اتوماتیک امروز با قیمت 51 میلیون تومان به فروش 
می رسد اما هنوز خودروی استپ وی شاهد اختلاف قیمت 7 تا 8 میلیون 

تومانی نسبت به کارخانه روبه رو است.

افتتاح 3200 طرح گازرسانی به شهرها و روستاهای کشور در دهه فجر امسال
مدیرعامل شرکت ملی گاز خبر داد

قیمت بازارنوع سکه
1/193/000سکه تمام طرح جدید
1/155/000سکه تمام طرح قدیم

610/000نیم سکه
325/000ربع سکه

208/000گرمی
115/042هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3743دلار
4240یورو
4875پوند

1070لیر ترکیه
1085درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه 4
چهار شنبه ۶ بهمن ۱۳۹۵ 

۲۶ ربیع الثانی ۱4۳۸ - شماره ۲۱۵4۵

انرژی  کمیســیون  عضو 
مجلس شورای اسلامی با انتقاد 
از عملکرد دولت در خصوصی 
سازی شرکتهای دولتی گفت: 
دومین پالایشگاه بزرگ کشور 
را که دو سال پیش 1100 میلیارد 
تومان قیمت گذاشته بودند به 
1۸0میلیاردتومان فروخته اند.

احمــد صفــری در گفتگــو 
بــا خبرنگاراقتصــادی کیهــان 
اظهارداشــت: پالایشــگاه بزرگ 
کرمانشــاه که دومین پالایشگاه 
کشور بعد از پالایشگاه آبادان است 
در سال 93 به نرخ 1100 میلیارد 
تومان قیمت گذاری شد ولی پس 
از اینکــه مدیرعامل پالایشــگاه 
تغییرکرد به ناگهان اعلام کردند 
که این پالایشــگاه زیان ده است 

و ارزشــش پایین تراز این قیمت 
است.

نماینده مردم کرمانشــاه در 
مجلس ســپس با انتقــاد از روند 
واگذاری پالایشــگاه این شهر به 
افــراد فاقد صلاحیت افزود: اخیرا 
این پالایشــگاه را با قیمت بسیار 
پاییــن به فــردی فروخته اند که 
اساســا فاقد صلاحیتهای قانونی 

است.
وی بابیان اینکه یکی از شرایط 
قانونــی برای خرید شــرکتهای 
دولتی داشــتن اهلیت مدیریتی 
است افزود: پالایشگاه کرمانشاه را 
به فردی واگذارکرده اند که ســال 
گذشته شــرکت »شیرپاستوریزه 
بیستون« را خریده است! که البته 
در پرداخت اقساط این شرکت هم 

درمانده اســت و فقط قسط اول 
خریدش را داده و 2 قســط دیگر 
عقب افتاده است. اما سؤال بنده از 
مسئولان سازمان خصوصی سازی 
این است که مگر یکی از شرایط 
واگذاری، داشتن اهلیت مدیریتی 
نبوده اســت پس بر چه اساسی 
دومین پالایشگاه بزرگ کشور را 

به فردی که در شیر و لبنیات کار 
می کند واگذار کرده اید؟ اساســا 
شیر چه نسبتی با پالایشگاه دارد؟
صفــری درادامه بــا انتقاد از 
پالایشــگاه  این  واگذاری  مزایده 
گفت: چرا باید مزایده پالایشــگاه 
کرمانشــاه که90 هکتــار زمین 
دارد و 13هزار قلم جنس هم در 
انبارش موجود است بین دو نفری 
برگزارشــود که هردو شریک هم 
هســتند و دارای منافع مشترکی 

می باشند.
وی همچنین با اشاره به قیمت 
بســیار پایین این واگذاری گفت: 
با وجودی که این پالایشــگاه در 
ســال93 حــدود1100 میلیارد 
تومان قیمت گذاری شــده بود اما 
درجریان واگــذاری اخیر، قیمت 

کلــی آن را 180میلیــارد تومان 
اعــلام کردند که البتــه در ابتدا 
فقــط 10درصد ایــن رقم یعنی 
18میلیاردش را سازمان خصوصی 
سازی گرفته و مابقی را قرار شده 
پس از 2 ســال تنفس به صورت 
اقســاط دریافت کنند. به عبارتی 
پالایشــگاهی را که1100میلیارد 
تومان ارزش داشته به 18میلیارد 

تومان فروخته اند.
عضوکمیسیون انرژی مجلس 
همچنین با بیان اینکه سال گذشته 
طبق دستور جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور، واگذاری پالایشگاه 
کرمانشاه از لیست خصوصی سازی 
حذف شــده بود افزود: متاسفانه 
اخیرا دوباره نام این پالایشــگاه را 
در لیســت قــرار داده وبه قیمت 

پایین فروختند.
در مجلس  کرمانشاه  نماینده 
با بیان اینکه زمین این پالایشگاه 
متعلــق بــه اوقاف اســت و باید 
برای واگذاری آن از اوقاف مجوز 
می گرفتنــد گفت: تاکنون چنین 
مجوزی دریافت نشده و برای خرید 
اعیانی پالایشگاه هیچ اقدام قانونی 

صورت نگرفته است.
وی درپایان با اشاره به اینکه 
استان کرمانشــاه جایگاه نخست 
بیکاری در کشور را داراست گفت: 
بــا بیکارشــدن 800 کارگر این 
پالایشگاه باز هم برتعداد بیکاران 
کرمانشاه افزوده می شود متاسفانه 
مسئولان اســتانداری و دولت در 
این باره پاسخگوی کارگران بیکار 

شده نیستند.

با  همزمــان  گذشــته  روز 
بازگشایی نماد بانک ملت و ریزش 
40 درصدی ســهم آن، شاخص 
از هزار واحد سقوط  بیش  بورس 

کرد. 
بــه گــزارش خبرگزاری ها، نماد 
بانکهــا بالاخره بعــد از وقفه طولانی 
بازگشــایی شــد. این بار اما قرعه به 
نــام بانک ملــت افتاد تا بــه عنوان 
اولین بانک، نمــادش روی تابلوهای 
بورس قرار بگیــرد. بدین ترتیب که 
در دقایق پایانی معاملات روز گذشته 
بــازار ســرمایه، ناظر بازار با انتشــار 
پیغامــی اعلام کرد: نمــاد معاملاتی 
شــرکت بانک ملت پس از برگزاری 
مجامع عمومی عادی ســالیانه بدون 

تقسیم ســود نقدی - مجمع عمومی 
فوق العاده مبنی بــر تصویب افزایش 
سرمایه و ارائه اطلاعیه شفاف سازی در 
خصوص آخرین وضعیت شرکت، بدون 
محدودیت نوسان قیمت با استفاده از 
مکانیزم حراج تک قیمتی آماده انجام 

معامله می باشد.
نماد بانک ملت که به عنوان اولین 
سهم بانکی با حدود 40 درصد ریزش 
به تابلو معاملات بازگشت، در روز 26 
تیرماه امســال بر روی قیمت 2373 
ریال برای هر ســهم بســته شده بود 
که پــس از 193 روز غیبت در پایان 
معاملات روز گذشته بازار سرمایه، به 
قیمت 1242 ریال در هر سهم کاهش 
یافت و در افت 1014 واحدی شاخص 

کل در روز گذشــته نیــز تاثیر زیاد و 
مســتقیم داشت. بر این اساس انتظار 
می رود دیگر نمادهای بسته شده نیز 

با همین میزان ریزش مواجه شوند. 
در همین رابطه حسین صبوری، 

کارشناس بازار سرمایه به مهر گفت: 
نباید از یاد برد که بسیاری از شرکتهای 
ســرمایه گذاری حداقــل 20 درصد 
ارزش روز سبد سرمایه گذاری هایشان 
متعلق بــه صنعت بانکداری اســت 

و ایــن ریزش هــا می توانــد تاثیرات 
قابل توجهی بر کاهش ارزش ســبد 
سرمایه گذاری های این شرکتها و نیز 

سودآوری آنها داشته باشد.
شنیده ها حاکی از اختصاص رقمی 
در حدود 2 هزار میلیارد تومان برای 
حمایت از نماد بانکی ها در ســطوح 
مدنظر اســت. بر این اساس وضعیت 
خرید و فروش هــا در دقایق ابتدایی 
بازگشــایی این نماد حکایت از عرضه 
سنگین حقوقی ها و خرید حمایتی در 
قبال کد حقوقی و همچنین استقبال 
بیشتر حقیقی ها به دلیل انتظار حمایت 
از این سهم در کف قیمتی 120 تومان 
دارد. گفتنی است، پیش تر کارشناسان 
بازار سرمایه تاکید کرده بودند حمایت 

ســهامداران عمــده و حقوقی هــا از 
بانکی ها در زمان بازگشــایی می تواند 
تبعات منفی بازگشــایی آنها در بازار 
ســهام را کاهش دهد؛ بنابراین باید 
منتظــر ماند و دید آیــا این اتفاق در 
روزهای آینده همزمان با بازگشــایی 
نماد معاملاتی دیگــر بانکها در تالار 

شیشه ای اتفاق خواهد افتاد یا نه؟
بسیاری از فعالان بورس معتقدند 
رکود شــدید اقتصادی و کم توجهی 
دولت به این مسئله سبب ریزش های 
مکرر بورس شده است. یک سهامدار 
نیــز در تماس با کیهان با اشــاره به 
ســقوط قابل توجه سهم بانک ملت و 
شاخص بورس گفت: بیچاره شدیم، به 

داد ما برسید!

شاخص بورس بیش از هزار واحد سقوط کرد

گازبا  ملی  مدیرعامل شرکت 
اشــاره به افتتــاح 3200 طرح 
گازرسانی به شهرها و روستاهای 
کشور در دهه فجرامسال گفت : 
یکی از این طرحها بهره برداری از 

طرح گازرسانی به زاهدان است.
حمیدرضــا عراقی در نشســت 
خبری دیروز خود با اشاره به گازرسانی 
به روستاها و شهرها توضیح داد: یکی 
از اهداف شــرکت ملــی گاز در چند 
سال اخیر گازرسانی به روستاها بوده 
که براین اساس سالانه حدودا 3000 
روســتا به مجموعه شبکه گاز وصل 
شــده اند که برای ایــن کار از منابع 
دولت هم استفاده نشده بلکه از محل 
صرفه جویی و فروش نفت سفید منابع 
آن تامین شده است بنابراین گازرسانی 
به حدود 3500 روســتا نیزامسال در 
دهه فجر انجام می شــود و گازرسانی 
به 5000 روســتای دیگــر نیز آغاز 

شده است.
وی افزود:یکی از طرحهای مهمی 
که در دهه فجر به بهره برداری می رسد 
طــرح گازرســانی به زاهدان اســت 
همچنین طرح انتقال گاز از ایرانشهر 
به چابهار نیز تا پایان سال جاری آغاز 

می شود.
عراقی در مورد سایرخطوط انتقال 

گازنیــز اظهار کرد: خطــوط انتقال 
رشت- سنگر یک پروژه استثنایی بود 
که توسط آن توانستیم گاز مازندران 
را نگه داریم. این خط اجرا شد و 15 
آذر به بهره برداری رسید. این خطوط 
قبل از اول ژانویه و قطع شــدن گاز 
رسید.  بهره برداری  به  ترکمنســتان 
البته ســرمای مازندران در دوم آذر 
بی سابقه بود اما در حال حاضر مشکلی 

وجود ندارد.
معــاون وزیر نفــت همچنین از 
افتتاح خط نکا- دامغــان در تیرماه 
سال آینده خبر داد و گفت: این خط 
وابستگی گازی مازندران به استان های 
مجاور را قطع می کند و با افتتاح آن 
دیگر نقطه ضعفی درشبکه گازرسانی 

نخواهیم داشت.
عراقی همچنیــن از افتتاح خط 
صــادرات گاز به عراق در هفته آینده 
توســط وزیر نفت خبــر داد و افزود: 
توســط این خط قســمتی از خط 6 
تکمیل شده و گازرسانی به غرب کشور 
تقویت می شود. از سوی دیگر در دهه 
فجر یا بعد از آن حدود 5 ایســتگاه 
تقویت فشار و ایستگاه تکمیلی، 24 
ایستگاه تربو کمپرسور بزرگ توسط 
معاون اول ریاســت جمهوری افتتاح 

می شود.

وی ادامه داد: همچنین باید تا آخر 
سال 1200 خانوار گازدار می شدند که 
تا پایان سال بیش از این تعداد گازدار 

خواهند شد. 
معاون وزیر نفت ادامه داد: به طور 
کلی 3200 پروژه شامل گازرسانی به 
شهرها و روستاها، CNG صنایع و ... با 
هزینه بیش از 5 هزار میلیارد تومان در 
دهه فجر افتتاح می شود که این هزینه 

از دولت گرفته نشده است.
عراقی با اشــاره به قطع شــدن 
صادرات گاز ترکمنستان به ایران که 
تنها 2 درصد از گاز کشــور را تامین 
می کرد گفت: این قــرارداد در زمان 
آقای هاشمی رفسنجانی منعقد شد 
و در آن برهــه قرارداد خوبی بود زیرا 
ترکمنستان یک کشور تازه استقلال 
یافته محسوب می شد که نیاز مبرم به 
برقراری ارتباط با کشورهای همسایه 
داشت حتی در آن زمان ترکمنستان 
با قحطی مواجه می شــود که ریاست 
جمهوری وقت کیســه های آرد را به 
آنجا ارسال می کند که بر این اساس 

خود را مدیون ایران می دانستند.
وی ادامه داد: در آن زمان شبکه 
گاز استان مازندران به گاز ترکمنستان 
وابسته بود و تقریبا 30 میلیون متر 
مکعــب گاز باید به این کشــور وارد 

می کردیم. اما در سال 86 ترکمنستان 
ادعا می کند که قیمت گاز را باید بالا 
ببرد به همین دلیل ســعی داشــته 
بــا قطع گاز بتواند حــرف خود را به 
کرسی بنشاند که بر این اساس 350 
دلار در ازای هر هزار متر مکعب گاز 
درخواســت کردند که شرکت ملی 
گاز در آن زمــان نیز از طریق انتقال 
طلا و یا پول نقد به صورت چمدانی 
آن هزینــه را پرداخت کــرد تا گاز 

ترکمنستان قطع نشود.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه 
دولت جدید پس از آنکه مذاکرات خود 
را با ترکمنستان انجام داد قرار شد در 
کنار پول نقد بتوانیم کالای موردنیاز 
ترکمنستان را نیز صادر کنیم که این 
موضوع با موافقت ترکمنســتان نیز 

همراه شد. 
عراقی ادامــه داد: تا همین چند 
وقت اخیر مشــکلی بابت انتقال پول 
نداشتیم و کارها به صورت روتین انجام 
می شد اما به یکباره ترکمنستان اعلام 
کرد کــه باید بدهی 2میلیارد دلاری 
خود را دریافت کند. بر این اساس ما 
سریعا به ترکمنستان رفتیم و مذاکرات 

خود را آغاز کردیم.
وی ادامه داد: در مذاکره آذر ماه 
با آنها اعلام کردیم ما می توانیم پس 

از بررســی های صورت گرفته بین دو 
کشور بدهی خود را در مدت 12 ماه 
پرداخت کنیم و آنها نیز این موضوع 
را قبول کردند اما به یکباره 12 ساعت 
بعد از این توافق گاز صادراتی خود را 

به ایران قطع کردند.
وی ادامــه داد: ما به هیچ عنوان 
زیــر بار ادعای آنهــا نمی رویم و آنها 
باید در جلســات و مذاکرات شرکت 
کننــد و ادعای خــود را ثابت کنند. 
ما از ترکمن ها شــکایت می کنیم و 
مراحل ارسال پرونده به داوری سوئیس 
هم آغاز شده اســت و قبل از ارسال 
این پرونده ترکمنســتان باید به میز 

مذاکره بیاید.
این مقام مسئول با تأکید بر اینکه 
پیش از این جلسه قیمت گاز توافقی 
بود و پس از آن بر اساس فرمول تعیین 
شد خاطرنشان کرد: فرمول نیز تابعی 
از قیمت نفت است. اما به طور قطع من 
اعلام می کنم که ترکمنستان اشتباه 
بزرگی کرد که گاز صادراتی خود را به 

ایران قطع کرد.
مدیرعامل شرکت ملی گاز با بیان 
اینکه در حال حاضر در گازرســانی 
مازندران، گلستان، آذربایجان و ... هیچ 
مشکلی وجود ندارد، اظهار کرد: فقط 
بعضی روزها CNG مازندران، گیلان 

و گلستان قطع می شود تا فشار روی 
950 نگه داشــته شــود. در واقع اگر 
فشار گاز خانگی کم شود، CNG برخی 
جایگاه ها قطع خواهد شد اما گاز مردم 

و صنایع قطع نمی شود.
گرانی گاز فقط 

در حد 3هزارتومان است!
وی همچنین در پاســخ به سؤال 
خبرنگار ما دربــاره تعرفه جدید گاز 
که به نفع پرمصرفهــا و به زیان کم 
مصرف ها تعیین شــده اســت گفت: 
اولا افزایــش تعرفــه گاز در ماه های 
مهــر و آبان بر اســاس مصوبه دولت 
صــورت گرفتــه اســت و ثانیا فقط 
3هزارتومان افزایش یافته اســت که 
پول سه عدد نان است. در این هنگام 
خبرنگار کیهان به وی متذکر شــد 
که شــما برای افزایش قیمت ها باید 
به وضعیت معیشــتی مردم هم نگاه 
کنید در شرایطی که بسیاری از مردم 
با مشــکلاتی نظیر بیــکاری و رکود 
اقتصادی و فقر مواجهند همین افزایش 
3هزارتومانی هم برای آنها سخت است 
که مدیرعامل شرکت گاز این موضوع 

را تأیید کرد.
گفتنی اســت بســیاری از مردم 
محــروم از ارقام قبض های جدید گاز 

به شدت گلایه مند هستند.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
و چین با اشاره به رشد اقتصادی 
هفت درصدی گفت: وقتی مشاهده 
تنگنای  در  مردم  که  می شــود 
آمار  این  دارند،  قرار  معیشــتی 

خیلی هم ارزشمند نیست.   
مجیدرضا حریــری در گفت وگو 
با فارس در مورد رشــد اقتصادی 7/4 
درصدی که در سخنرانی اخیر رئیس 
جمهور اعلام شــد، اظهار داشــت: با 
توجه به دو برابر شــدن صادرات نفت 
و افزایش قیمت آن از ســال گذشته، 
بخش قابل ملاحظه ای از این رشــد 

مدیون نفت است. 
وی افزود: هر چنــد جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور در سخنرانی 
اخیر خود در مراســم اعطای نشــان 
امین الضرب گفــت که نباید راجع به 
آمار بحث کــرد، اما بنده معتقدم که 
باید راجع به صحت آمار در این مملکت 

بحث شود.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران 
و چیــن با بیان اینکــه در همه جای 
دنیا آمار اقتصادی می تواند دســتاویز 
مســایل سیاســی قرار بگیرد، گفت: 
اتفاقا بــه همان دلیلی که جهانگیری 

آمــار زمــان دولت های قبــل را نقد 
می کنند، به همان دلیل هم باید اجازه 
بدهند، آمار اعلامی توسط دولت فعلی 

زیرسوال برود.
اینکه مراکز  ادامــه داد:  حریری 
آمــاری مــا آمارهایی را کــه اعلام 
می کننــد، در جهت امیــال دولت ها 

است، جای نقد دارد.
وی با بیان اینکه به نظر می رسد 
رقــم 6.4 درصد رشــد اقتصادی که 
توسط مرکز آمار ایران اعلام شده رقم 
واقعی است، بیان کرد: براساس اعلام 
مرکز آمار ایران نرخ رشــد در بخش 

معدن تقریبا منفی 10 بوده است.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران 
و چین تصریح کرد: در صنعت فولاد 
و خودرو هم اندکی رشــد اقتصادی 
محسوس است و در کشاورزی به دلیل 
سیاست های وزارت جهاد و همچنین 
اوضاع مناســب جوی رشد اقتصادی 

مشاهده می شود.
حریری با بیان اینکه این اتفاقات 
نشان می دهد که رشد اقتصادی صورت 
گرفته است گفت: اینکه رشد اقتصادی 
چه عددی اســت مهم نیســت، بلکه 
مهم آن اســت که نرخ رشد اقتصادی 

پایدار بماند. 
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه نرخ 
رشــد اقتصادی 6/4 درصــد یا 7/4 
درصــدی باید منجر بــه رونق عینی 
شود، خاطرنشان کرد: وقتی مشاهده 
می شود که مردم در تنگنای معیشتی 
قرار دارند، این آمار خیلی هم ارزشمند 

نیست. 
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
چین گفت: در سطح بنگاه های کوچک 
و متوسط شرایط نه تنها بهبود نیافته، 
بلکه بدتر شده و رونقی در این بخش 

مشاهده نمی شود.

حریــری تصریح کــرد: رکود در 
سطح بنگاه های خرد و متوسط هنوز 
مشاهده می شــود و تغییری در این 
بخــش مشــهود نیســت و آمارهای 
رشــد اقتصادی در این بخش ها دیده 

نمی شود. 
وی با بیان اینکه واردات در ســه 
سال گذشته کاهش یافته است، ادامه 
داد: کاهش واردات حاکی از آن است 
کــه بنگاه ها طی ایــن مدت به دلیل 
اینکه فــروش ندارند نیــازی هم به 
ماشــین آلات، مواد اولیه و کالاهای 

واسط  ندارند تا تولید کنند.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین:

آمار رشد اقتصادی زمانی که مردم در تنگنای معیشتی هستند ارزشی ندارد 

عضو هیئت علمی دانشگاه 
یاســوج گفــت: وزیــر راه و 
با امتیاز دادن به  شهرســازی 
نماینــدگان مجلس شــورای 
اسلامی به دنبال لغو استیضاح 

خود است.
یعقوب محمودیان در گفت وگو 
با »نسیم آنلاین« با اشاره به ماجرای 
تصادف دو قطار در ســمنان اظهار 
کرد: در ماجرای تصادف دو قطار و 
جان باختن تعدادی از هموطنانمان 
در این حادثه، حداقل انتظار مردم و 
افکار عمومی این بود که وزیر راه و 
شهرسازی ضمن عذرخواهی از مردم 

از سمت خود استعفا دهد.
وی افزود: این خواست همانند 
یک مطالبه عمومی در سطح جامعه 
مطرح و اجماعی عمومی نیز بر سر 
آن وجود داشــت. به نظر می رسد 
یکــی از نکات جالبــی که بعدها با 
تغییر دولت مشخص خواهد شد این 
اســت که وزیر راه و شهرسازی بعد 
از ایــن ماجرا و قوت یافتن احتمال 
اســتیضاح وی از سوی نمایندگان 
مجلس، بــا تک تک این نمایندگان 
جلسات خصوصی برگزار کرده است.
ایــن اقتصــاددان تصریح کرد: 
اینجــا بایــد نماینــدگان مجلس 

پاسخگو باشــند که چه اتفاقی در 
این جلسات رخ داده که باعث شده 
است نمایندگان مجلس از استیضاح 
وزیر راه و شهرسازی منصرف شده 
یــا دیگر آن اصرار و اهتمام قبلی را 
نداشته و حتی امضای خود را پس 

بگیرند؟
محمودیان گفــت: نکته جالب 
این است که در این میان هیچ کس 
به نمایندگان مجلس نگفت شما که 
استیضاح وزیر مربوطه را امضا کردید 
حالا چه اتفاقی افتاده است که از این 
استیضاح منصرف شدید؟ البته باید 
اذعان داشــت که متاسفانه این یک 

شیوه مرســوم برای امتیازگیری از 
وزارتخانه ها اســت که در ابتدا برای 
استیضاح یک وزیر تلاش هایی صورت 
گرفته و بعــد با امتیازاتی که احیانا 
آقای وزیر و وزارتخانه تحت مدیریت 
وی به نمایندگان مجلس می دهد این 

امضاها پس گرفته می شود!
وی بیــان کــرد: به هــر حال 
آقــای آخوندی یکــی از مهره های 
شاخص دولت اســت که تغییر آن 
می توانســت هزینه هــای زیادی را 
بــرای جناح اصلاح طلب و طیفی از 
دولت یازدهم داشته باشد، چرا که 
وی را می توان شــاخص ترین عضو 

کابینه که نزدیکی های قابل توجهی 
با احــزاب منحله ای همچون حزب 
مشارکت دارد دانست. لذا وزارت راه 
در این راستا سنگ تمام گذاشته و 
با پرداخــت امتیازهایی به برخی از 
افراد به نوعی این موضوع را فیصله 
دادند که این هم از خاصیت های عالم 

سیاست است!
خاطرنشان  دانشگاه  استاد  این 
کــرد: این در حالی اســت که این 
موضوع نیز مربــوط به بحث به روز 
نبودن سیســتم های فنی در نظام 
ریلی ما اســت. اگرچه در ماه های 
درباره  آقایــان  همیــن  گذشــته 

سیســتم های موجود در نظام ریلی 
کشــور مدعی بودند در سیســتم 
جدید حتی اگــر لوکوموتیوران به 
خواب رفته یا فوت کند نیز خطری 
امنیت مســافران را تهدید نکرده و 
این سیستم جدید به راه خود ادامه 

خواهد داد.
محمودیان افــزود: به هر حال 
وقتــی وزارتخانه یا ســازمان های 
مربوطــه چنین ادعایــی دارند اما 
در واقعیــت حتــی با زنــده بودن 
لوکوموتیــوران و تماس با مرکز باز 
این اتفاق رخ می دهد نشــان دهنده 

وجود یک ضعف ساختاری است.

یک اقتصاددان:

وزیر راه با امتیاز دادن به نمایندگان به دنبال لغو استیضاح خود است

پس از بازگشایی یک نماد بانکی


